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امکان دستیابی به توافق 
وجود دارد

توضیحات درباره 
دوربین های آژانس 

نماینده ادوار مجلس اظهار کرد: 
سیاست ایران این است که مذاکره 
به شرطی انجام شود که همه تحریم 
ها برداشته شود و راستی آزمایی 
طرف مقابل ثابت شود. احمد سالک 
افزود: دولت مذاکرات را به مسائل 
اقتصادی و داخلی گره نزده است. 
در حالی که در گذشته مذاکرات ه 
مسائل داخلی گره خورد و مشکلات 
هم افزایش یافت. وی گفت: آمریکا 
کشور دروغگویی است و در عین 
حالی که مذاکرات در حال انجام 
است، افرادی از شرکت های جدیدی 
را تحریم کرده است، این یعنی آن 
ها اعتقادی به مذاکرات ندارند. وی 
تأکید کرد: مذاکراتی که در حال 
انجام است برخلاف دوره های قبل با 
حضور کارشناسان مختلف در حال 
برگزاری است و ایران دو سند خود را 
به اروپا ارائه داده است. در این شرایط 
باید منتظر پاسخ آن ها باشیم. البته 
معتقدم اگر تیم مذاکره کننده ما در 
مذاکرات قوی برخورد کند، مسائل 
ما قابل حل است و امکان دستیابی 

به توافق وجود دارد.

رئیــــس ســــازمان انـــرژی 
اتمی تاکید کرد: ما با آژانس چیزی 
به نام مذاکره نداریم. برای مواردی 
که مطرح می شود و در تبادلات 
وجود دارد تنظیم برنامه می کــنیم 
و برای اقداماتش تصمیم می گـیریم. 
در سفر اخیری که آقای گروسی به 
کشور داشت در خــصوص سایت 
کرج و مسائلی که باقی مانده بود 
گفت وگوهای ما نیمه تمام ماند و 
لازم بود این گفت وگوها را برای تداوم 
برنامه های نظارتی ادامه دهیم تا 
بتوانیم به فهم مشترک برای اقدام 
مشترک برسیم. محمد اسلامی گفت: 
برای کمــک به فرآینـــــد قضائی 
و امنیـــتی که بــــرای ســـایت 
کــــرج پیش آمده مقرر شد بازرس 
آژانس یک دوربین نو بیاورد و این 
دوربین در حــــضور مقامات امنیتی 
و قضائی ما سوالات فنــــی اش 
پاســـــخ داده شود تا تحقیقات 
پرونده به اتمام برسد و مــــشخص 
شود چـــه عواملی در آن حـــــادثه 
تروریستی موثر بوده است. بعد از آن، 
می تـــوانند مجدداً دوربین ها را در 

سایت نصب نمایند.

سـرمقــاله

مساله بزرگ مذاکرات در بخشی قرار دارد که به ایران هراسی 
منجر می شود، اگر دلایل و بهانه های ایران هراسی از میان 
برداشته شود، امیدوار برای رسیدن به تفاهم و احیای بزجام 
هستیم. ایران اعلام کرده است فقط به متن برجام وفادار هستیم، 
نه بیش از آن و به تعهدات مان پایبند خواهیم بود مشروط به رفع 
تحریم ها، چنین توقعی منطقی است. اگر قرار است تعهدی یک 
جانبه باشد به جایی نمی رسد. پایبند بودن به تعهدات در قالب 
ادبیات برجام مشتمل بر دو بخش است؛ یکی تعهدات مبنی بر 
محدودیت های فعالیت های هسته ای که در راستای رفع نگرانی از 
ادعای دستیابی ایران به سلاح هسته ای است. بخش دوم تعهدات 
مندرج در مقدمه برجام مربوط به رعایت امنیت و ثبات منطقه 
است، این بخش قابل تعبیر و تفسیر و هم آثاری را  به دنبال دارد. 
در یکی از گفت وگوهای مقامات مسئول اعلام شد که ایران قصد 
حمله به هیچ کشوری در منطقه را ندارد. این اقدامی است که 
رسیدن به توافق را می تواند تضمین کند، به شرط اینکه فقط در 
گفتار باقی نماند و شامل رفع اقدامات تهدیدآمیز هم باشد. تنها 
مشکل و دلیل اینکه برجام پس از موفقیت و شروع به کار با خروج 
آمریکا در زمان ترامپ مواجه شد، همان عملیات منطقه ای بود 
و لاغیر! رفع تهدیدات بیش از همه به نفع خود ایران است. الان 
چندان بنیه ای برای ادامه آن گونه تحریم ها باقی نمانده است. 
بنابراین به نفع هر دو طرف است که تنش زدایی را جایگزین 
تنش آفرینی کنند و رفتار همزیستی مسالمت آمیز را در پیش 
بگیرند. در این خصوص می توان به  تجربه آلمان بعد از جنگ 
جهانی دوم اشاره کرد که منجر به پیروزی آلمان در دست یافتن 
به وحدت و یکپارچگی شد. ادامه خصومت جز فقر و ادامه خشم ، 
التهاب و تنش نزد مردم دستاورد دیگری ندارد و در مقابل ایجاد 
آرامش، اطمینان، سرمایه گذاری،  اشتغال و رفع تورم های ناشی 

از بی ثباتی را داریم.

گره مذاکرات و درایت ایران

داریوش قنبری
فعالسیاسیاصلاحطلب

بازدید ازکارخانه ۲۰ سال تعطیل 
رئیس جمهور در چهارمین بازدید سرزده خود از 
واحدهای تولیدی صنعتی استان یزد از یک کارخانه 
ریسندگی که بیش از ۲۰ سال است تعطیل شده نیز 
حضور یافت. این واحد تولیدی در حقیقت یکی از 
بزرگترین کارخانه های ریسندگی استان یزد است 
که تا امروز بیش از ۲۰ سال است تعطیل شده است. 
این کارخانه ریسندگی در سال ۱۳۲۶ با سرمایه 
گذاری یکی از تجار یزدی در این استان دایر شده و 
پیش از این قرار شده بود به دانشگاه و یا هتل تبدیل 
شود که با پیگیری رئیس جمهور قرار است دوباره به 

چرخه تولید بازگردانده شود.

ردیف بودجه زیارت را بازمی گردانیم
نایب رئیس مجلس گفت: ردیف بودجه زیارت 
را در بودجه بازمی گردانیم. در این صورت شاه بیت 
ردیف بودجه زیارت در سال ۱۴۰۱ با محوریت 
حضرت رضا)ع(، شهر مقدس مشهد خواهد بود. علی 
نیکزاد ادامه داد: مجلس در موضوع بودجه زیارت، 
فرهنگ و گردشگری نظر مساعد خواهد داشت 
همچنین در مباحث حاشیه نشینی و مواردی که 
مربوط به پذیرش زایران داخلی و خارجی به ویژه در 
شهرهای مشهد و قم خواهد بود. وی گفت: جایگاه 
شوراها در کشورمان برگرفته از احکام نورانی اسلام 
و رای مردم است، مردم در کشور ما همه کاره اند و از 
اعضای شورای استان خراسان رضوی خواهش می 
کنم اعتماد مردم را دست کم نگیرند چون مردم با 

رای خود، آبروی خود را پای شما گذاشته اند.

حقوق 8۲ میلیونی دروغ است 
در پی انتشار ادعای سازمان امور اداری و 
استخدامی مبنی بر پرداخت حقوق ۸۲ میلیون 
تومانی در مجلس، روابط عمومی قوه مقننه ضمن 
دعوت به اخلاق مداری و انتشار صحیح اطلاعات 
توسط سازمان امور اداری و استخدامی تاکید کرد: 
همان گونه که در پی تذکر یکی از نمایندگان، 
نایب رئیس مجلس اشاره کردند، حقوق و مزایای 
نمایندگان و کارکنان مجلس شورای اسلامی مطابق 
قانون و با رعایت سقف قانونی پرداخت می شود و 
تمامی دریافتی حقوق و مزایای کارکنان مجلس نیز 
در سامانه حقوق و مزایا سازمان اداری و استخدامی 

کشور از فروردین ماه سال ۹۷ ثبت شده است.  

دلار تک نرخی می شود
یک  دولت  گفت:  درمجلس  تهران  نماینده 
محاسباتی دارد و این سه عدد را در نظر می گیرد، 
مثلا می گوید من یک میلیون و ۲۰۰ هزار بشکه نفت 
می فروشم، این نفت را بر اساس هر بشکه ۶۰ دلار 
می فروشم و هر دلار را هم ۲۳ هزار تومان حساب 
می کنم. این چیزی است که محاسباتی است و این ها 
هیچکدام در متن قانون نمی آید، هیچ سالی هم 
نیامده است. مالک شریعتی افزود: اینکه محاسبات 
منطقی است یا نه؟ به نظر ما منطقی است، یعنی 
مجموع دلار نفتی که دولت پیش بینی کرده است که 
محقق شود و درآمد معادل ریالی آن یعنی ۳۸۰ هزار 
میلیارد تومان را در بودجه آورده، به نظر ما منطقی 
می آید. اگر مبنای محاسبه دولت یک میلیون و 
۲۰۰ هزار بشکه باشد، با توجه به اینکه همین الان 
عددی در همین حدود است و دلار هم قرار است تک 
نرخی شود و ای تی اس می خواهد حساب کند این 
هم منطق دارد و بشکه ای ۶۰ دلار هم منطقی است 
چون هم قیمت بالاتر است و پیش بینی افزایش 

قیمت هم وجود دارد.

 روایت نیکزاد از اظهارنظر
 رئیس کنگره اسپانیا 

نایب رئیس مجلس گفت: وقتی جایگاه مجلس 
را به رئیس کنگره اسپانیا گفتم، گفت که ما شیوه 
مجلس شما را به دولتمردان خود تذکر خواهیم 
داد! نیکزاد افزود: مجلس جایگاه ویژه ای دارد و در 
دنیا هیچ مجلسی مانند مجلس شورای انقلاب 
اسلامی اینگونه جایگاهی ندارد. وی گفت: زمانی 
که جایگاه مجلس را به رئیس کنگره اسپانیا گفتم، 
گفتند که ما شیوه مجلس شما را به دولتمردان 
خود تذکر خواهیم داد. مجلس جایگاه ویژه ای 
دارد و در دنیا هیچ مجلسی مانند مجلس شورای 

انقلاب اسلامی اینگونه جایگاهی ندارد.

خبـــر

آرمان ملی: رئیس جمهور در اولین جلسه ستاد مرکزی 
مبارزه با قاچاق کالا و ارز در دولت سیزدهم ضمن تشکر از 
دستگاه هایی که در امر مبارزه با قاچاق فعالیت می کنند، 
گفت: میزان کالایی که در انبارها، بنادر، گمرکات و سازمان 
املاک تملیکی وجود دارد، گواهی بر برخورد با قاچاق کالا 
است. رئیس جمهوردر دوازدهمین سفر استانی خود به یزد 
رفت و از کارخانه های تعطیل شده بازدید کرد و در جمع 
خیرین استان یزد گفت: راه رسیدن به خدا خدمت به خلق 
خداست. کسانی که تمکن مالی دارند برای گره گشایی 
دیگران تلاش کنند. اهم اظهارات سید ابراهیم رئیسی از 

این قرار است:
 قاچاق ضد اقتصاد ملی و خنجری از پشت بر تولید است. 
قاچاق به صورت ته لنجی و کوله بری هر چه سریع تر سامان 
پیدا کند و با تبیین و مشخص کردن مقررات، تعیین شود چه 
کالاهایی ممنوعه و غیرمجاز است و چه کالاهایی می تواند به 
صورت مجاز وارد کشور شود و تعیین گردد چه اشخاصی، 
به چه میزانی و چه نوع کالایی را می توانند وارد کشور کنند. 
نیازمند یک بازنگاه نسبت به روند مبارزه با قاچاق کالا در 
کشور هستیم و باید قوانین مرتبط با ورود اجناس جلوی 
چشم مردم قرار گیرد و برای تمام کشور قوانین یکسان باشد.

 تعدد قوانین در حوزه مبارزه با قاچاق بسیار است، 
هر چند تنقیح همه قوانین هم زمان بر است، اما قوانین و 
آئین نامه هایی که امروز مورد نیاز گمرکات است، باید توسط 
ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز با کمک دولت و مجلس صریح 
و سریع آماده شود و به مردم اعلام گردد زیرا یکی از مواردی 
که در زمینه قاچاق سوءاستفاده می شود، وجود همین قوانین 
متعدد است. نیروی انتظامی مرزبان است، اما مرزبان اقتصادی 

گمرکات هستند و آنها مشخص می کنند که چه کالایی وارد 
شود و چه کالایی وارد نشود و در این مسیر نیروی انتظامی 
به عنوان مجری فعالیت می کند لذا تعیین مصادیق قاچاق با 
مرزبانان اقتصادی است. ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز برای 
تعیین رویه های مشترک و هم آوایی دستگاه ها ایجاد شده 
است و ذات تأسیس این ستاد جلوگیری از فرافکنی است و 

تمامی دستگاه ها به این ستاد پاسخگو باشند.
 می توان با هماهنگی و تصمیم صحیح به جای واردات 
کالاهایی که در داخل تولید می شود، مواد اولیه توسط 
مرزنشینان به کشور آورده شود. باید عوامل اصلی پشت پرده 
قاچاق توسط دستگاه های امنیتی و اطلاعاتی شناسایی شود 

و با سرشبکه آنان برخورد شود.
ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز باید زمینه ساز تسهیل 
تجارت باشد،  این ستاد باید تلاش کند تجارت قانونی با دیگر 
کشورها آسان شود اما در عین حال از صادرات و واردات 
غیرقانونی جلوگیری کند. در دولت باید نسبت به سلامت 
نیروها حساس باشیم که افراد سودجو و سوداگر آنها را دچار 
لغزش نکنند. یکی از سازوکارهای این موضوع فعال کردن 
سامانه ها است و حتماً باید نسبت به اجرای قوانین نظارت و 

مراقبت وجود داشته باشد.
 کارخانه خوش ریس یزد باید هر چه زودتر با همت و 
پیگیری فعال شود. تعطیلی چنین واحدهای تولیدی انسان 
را رنج می دهد چرا که متاسفانه این ثروت معطل مانده است، 
بانک ها اگر جایی را تملک می کنند باید یا خودشان آنجا را 
راه اندازی کنند و یا سریعاً به افراد توانمند واگذار کنند. هیچ 
بانکی حق ندارد واحد تولیدی را تعطیل کند. اقدامی که در 
مورد این واحد تولیدی شده است تعطیل کردن تولید و 

اشتغال در کشور است، چه کسی پاسخگوی ۸ سال بیکاری 
کارگران این واحد تولیدی خواهد بود؟ 

 کارخانه الکترو کویر نمونه ای است از خنثی کردن 
تحریم ها  معلوم می شود که در مقابل تحریم هایی که می 
خواهند از دستیابی ما به تکنولوژی جلوگیری کند توانسته با 

همت و تلاش تابلوهای برق با کیفیت برتر ارائه دهد.
 ایرانی هایی که خارج از کشور ساکن هستند همانطور 
که در بحث سلامت علاقه مند به کمک برای کشور بودند 
برای کمک به میراث فرهنگی هم مشتاق هستند. بهترین 
روش برای احیای بافت های سنتی و فرسوده روش احیا به 
کمک خود مردم است که به جای زحمت برای آنها خودشان 
اینکار را انجام دهند. توفیقی است برای شما خیرین که 
از تمکن و نعمت هایی که خداوند به شما داده در مسیر 
خشنودی حق تعالی استفاده می کنید. رسیدن به خدا خدمت 
به خلق خداست. کسانی که تمکن دارند برای گره گشایی 

دیگران تلاش کنند.
 باید در کنار یکدیگر مسائل و مشکلات را حل کنیم. هر 
جا مردم حضور یافتند و از توان و خدمات آنها استفاده شد 
موفقیت های زیادی بدست آمد. مهمتر از وقف و بنای امر 
خیر، نگه داشتن آن است. همراه بودن دولت و خیرین می 

تواند باعث کارهای بزرگی برای حل مشکلات مردم شود.
 هیچ اشکالی ندارد وقتی خیرین طرحی را شروع می 
کنند، درصدی از کار را هم دولت انجام دهد تا آن امر خیر به 
ثمر برسد، در واقع مشارکت دولت و خیرین باعث گره گشایی 
از مردم می شود. نباید در کار خیر دچار سستی شوید بلکه 
باید مانند مجاهدی که در سنگر جهاد از جانش می گذرد و 
از دین خدا دفاع می کند و دچار سستی نمی شود، عمل شود.

فریدون مجلسی
دیپلمات بازنشسته

یـــادداشت

ویــــژه

بی توجهی یا کم توجهی به وعده ها باعث می شود که اعتماد 
مردم کاهش پیدا کند و کاهش اعتماد مردم نیز به معنی افت 
سرمایه اجتماعی است. به هر حال وقتی که در جامعه وعده ای 
مطرح می شود، مردم اعتماد می کنند و بر اساس آن وعده تصمیم 
می گیرند و انتظار دارند که آن وعده تحقق پیدا کند. اتفاقاً این 
دولت نیز با این وعده به مسئولیت رسید که می خواهد سر و سامانی 
به وضع بغرنج اقتصادی مردم دهد و مسئولان نیز اعلام کردند که 
نمی خواهند معیشت مردم را به حوزه سیاست خارجی و برجام گره 
بزنند و تاکید کردند که برای سروسامان دادن به وضعیت اقتصادی 
مردم برنامه دارند. اما آنچه ما می بینیم این است که ظاهرا این 
دولت نیز امید خود را در جهت سرو سامان دادن به وضعیت 
اقتصادی مردم در مجموع تمام هم و غم خود را بر این گذاشته 
که مشکل سیاست خارجی را حل کند. یعنی دقیقا همان روش یا 
راهی که دولت آقای روحانی دنبال کرد و اینکه گفته شود معیشت 
مردم به مساله برجام گره نمی خورد ظاهرا این معیشت گره خورده 
و اینکه گفته شود چرا دولت خاصی این وضعیت را ایجاد کرده و 
معیشت مردم را گره زده به این شکل نیست. لذا به نظر می رسد که 
در این دولت نیز نوعی واقع گرایی مورد توجه است و از آن شعارهای 
ابتدایی زمان تبلیغات انتخاباتی فاصله گرفته شده است و بیشتر 
واقعیات جامعه را مورد توجه قرار می دهند. اینکه دولت دوباره 
مجبور شد مذاکرات هسته ای را دنبال کند، نشان می دهد که این 
دولت نیز در همان مسیر دولت قبلی گام بر می دارد و تمام امیدش 
به این است که از ناحیه گشایشی که در وضعیت برجام صورت 
می گیرد، بتواند مشکلات مردم را حل کند. این یک واقعیت انکار 
ناپذیر است که معیشت مردم به بحث سیاست خارجی و برجام 
گره خورده و در کل دولت آقای روحانی هم بی خود به این سمت 
و سو نرفت. در نتیجه اقداماتی که در جهت احیای برجام در این 
دولت در روزهای اخیر در حال انجام بوده و هست نشان می دهد 
برجام آن طور که مخالفان به آن حمله می کردند و بدان شکل نبود 
و هنوز کلید حل مسائل اقتصادی همچنان مساله حل برجام است 
که آقای روحانی نیز با کلید حل مشکلات و تعامل با دنیا توانست 
در سال های ۹۲ و ۹۶ به ریاست جمهوری برسد. در کل مساله 
تحریم ها اجازه هرگونه تحرک را از اقتصاد کشور گرفته و هر گونه 
تحولی در وضعیت معیشتی مردم و هرگونه تغییر و تحول مثبتی 
که باعث بهبود شرایط اقتصادی و معیشتی مردم شود به نوعی 
در پیوند با حل همین مساله برجام است و به نظرم کسانی که در 
دولت گذشته به برجام می تاختند و برجام را زیر سوال می بردند 
باید مقداری انصاف به خرج دهند و بابت بی مهری هایی که نسبت 
به دولت گذشته و دستگاه دیپلماسی در آن زمان داشتند یک 
عذرخواهی از مردم داشته باشند؛ چرا که زمانی تلاش هایی که در 
مسیر برجام صورت گرفت را مورد هجمه قرار می داند اما اکنون 

خود در پی احیای همان تلاش  ها و احیای برجام هستند.

رئیس جمهور گفت: در بودجه ۱۴۰۱ بنا داریم به استانداران 
اختیاراتی بدهیم و صندوقی به استانداران بدهیم که حق 
مالکانه معادن، مازاد مالیات، مازاد اموال فروش رفته دولت 
و … به اضافه تنخواه دولت در این صندوق قرار گیرد و با 
استفاده از این منابع به تولید کمک کند یا پروژه های نیمه 
تمام را تکمیل کرده و اشتغال ایجاد کند. سید ابراهیم رئیسی 
تاکید کرد: تلاش ما این است که دست استانداران را باز 
بگذاریم تا با تلاش بتوانند از مشکلات عبور کنند. وی در مورد 
بحث محرومیت نیز بیان کرد: ما نیز معتقدیم که طرح ها باید 
پیوست عدالت و محرومیت زدایی داشته باشد و حتماً اقدامات 
و تصمیمات در دولت پیوست عدالت داشته باشد تا بدانیم 
چقدر به عدالت نزدیک شدیم و چقدر در جهت فقر به ویژه فقر 

مطلق قدم برداریم.

معیشت مردم به برجام گره خورده؟

رونمایی از صندوقی ویژه استانداران

رئیس جمهور:

هیچ بانکی حق تعطیل کردن واحدهای تولیدی را ندارد 
  قاچاق خنجری از پشت بر تولید است

دیدگاه
فقر پیامد فراگیر نبودن تامین اجتماعی

ادامه از صفحه اول/ زیرا در شرایطی که برای 
تحصیلکردگان امکان اشتغال وجود ندارد وبسیاری 
از فارغ التحصیلان دانشگاه ها بیکار هستند، چگونه 
می توان برای جامعه تحت پوشش نهادهای حمایتی 
که معمولاً  فاقد تحصیلات وتوانایی خاصی هستند 
شغل ایجاد کرد. دولت جدید تامین معیشت اقشار 
آسیب پذیر از جمله شعارها و وعده هایش بوده است 
وشاید به همین مناسبت نیز معاون کمیته امداد را 
به عنوان وزیر تعاون، کارورفاه اجتماعی منصوب کرده 
است که با درد و رنج اقشار آسیب پذیر و نیازمند جامعه 
آشنا است لذا از دولت انتظار می رود با استمداد از همه 
مطلعین، کارشناسان اقتصادی ، مددکاران اجتماعی، 
دست اندرکاران دستگاه های حمایتی وموسسه های 
خیریه و اندیشمندان حوزه های اجتماعی واقتصادی 
یک کار اساسی وتعیین کننده انجام دهد و برای فراگیر 
کردن نظام تامین اجتماعی کشور به شکلی که هیچ 
شاغلی در هیچ نقطه کشور اعم از کشاورزان، کارگران 
فصلی و روزمزد ، صنعت گران، تعمیرکاران، کارگران 
ساختمانی وغیره از شمول قانون تامین اجتماعی 
خارج نباشند و همگی با خانواده شان از مقررات و از 
مزایای قانونی تامین اجتماعی فراگیر بهرمند شوند. 
هر جا که لازم است به اصلاح قانون بپردازند و آن را 
همگانی کنند تا یک فراگیری واقعی انجام شود. تنها 
در این صورت است که این همه مردم، نیازمند حمایت 
دستگاه های حمایتی وخیریه ای نخواهند بود وحفظ 
آبر وی مردم که تاکید دین ماست تحقق خواهد یافت.

رئیس قوه قضائیه:

مدیران به بهانه عدم اختیار شانه خالی نکنند  
 باید برای کاهش ۲۰۰۰ عنوان مجرمانه اقدام کنیم    

آرمان ملی: رئیس قوه قضائیه در جمع اقشار مختلف مردم 
استان گلستان با بیان اینکه خداوند متعال لطف و مواهب 
خود را همواره بر ما ارزانی داشته است، اظهار کرد: اگر ما در 
مسیر بهره مندی از این ظرفیت ها برای تعالی کوتاهی کنیم 
ضرر کرده و مغموم خواهیم بود. حجت الاسلام والمسلمین 
غلامحسین محسنی  اژه ای با بیان اینکه باید وضعیت اقتصادی، 
فرهنگی، معیشتی و گردشگری در این استان را در شأن نام 
استان که گلستان است قرار دهیم، افزود: این همه مواهب 
طبیعی در گلستان باید زمینه توسعه متوازن در همه استان 
از شرق تا غرب را متناسب با ظرفیت های آن منطقه فراهم 
کند. وی  با بیان اینکه در هر استانی یک کارگروه مشترک 
میان بنیاد شهید و خانواده شهدا و ایثارگران باشد و ما هم یک 
شعبه ویژه برای رسیدگی پرونده های قضایی و مطالبات این 
قشر معظم و معزز در مراکز استان و بعدا در شهرستانها ایجاد 
می کنیم، افزود: امیدواریم با همت همکاران ما در دستگاه 
قضا و پشتیبانی دولت و همدلی قوا با هم در بررسی مسائل 
حقوقی و کیفری خانواده محترم شهدا و ایثارگران تسریع 
ایجاد کنیم. رئیس دستگاه قضا با اشاره به اینکه خدمت به 
مردم یک توفیق الهی است، اظهار کرد: همه کارکنان دستگاه 
قضایی باید به دلیل توفیق خدمت به مردم در چنین جایگاه 
خطیری، شاکر خداوند متعال باشند. رئیس قوه قضائیه با تاکید 
بر اشراف کامل نسبت به مشکلات همکارانش در دستگاه قضا، 
بیان کرد: تلاش همه خادمان مردم دربخش های مختلف 
قوه قضائیه رفع همین مشکلات با ایجاد تحول در دستگاه 
قضایی است. محسنی اژه ای با بیان اینکه با تمام توان برای 

رفع مشکلات معیشتی قضات و کارکنان دستگاه قضایی 
تلاش خواهیم کرد، ادامه داد: من در پنج ماه اخیر بالغ بر ۱۰ 
جلسه با فراکسیون ها و کمیسیون های مختلف داشتم که در 
آن جلسات اطلاعات لازم و تبیین مناسبی در این حوزه برای 
نمایندگان انجام شد. وی از طرح موضوع مشکلات معیشتی 
کارکنان دستگاه قضایی در جلسات سران قوا خبر داد و  ابراز 
داشت: امیدواریم با همراهی و همدلی شما و نمایندگان 
اتفاقات خوبی در روزهای آینده رخ دهد. رئیس قوه قضاییه با 
مهم دانستن اعتباربخشی به اسناد رسمی، اضافه کرد: پرهیز 
از جرم انگاری و کاهش بیش از ۲ هزار عنوان مجرمانه در کشور 
یکی از مؤلفه های مهم دیگر در راستای ایجاد تحول در دستگاه 
قضا است. محسنی اژه ای بر ضرورت کاهش ورودی پرونده به 
دادگستری ها تاکید کرد و گفت: در عین کاسته شدن تعداد 
پرونده ها باید کیفیت رسیدگی به پرونده ها نیز با سرعت بالایی 
افزایش یابد. رئیس دستگاه قضا با اشاره به اینکه همه ما وقتی 
مسئولیتی را می پذیریم نسبت به محدوده اختیارات و وظایف 
آن آگاهیم، اظهار کرد: امروز تمام مدیران در سطوح مختلف 
استان توانمندی و اختیاراتی دارند که باید برای حل مشکلات 
استان به صورت ویژه آنها را به میدان آورده و از آنها بهره ببرند. 
وی با بیان اینکه پسندیده نیست که مدیری به بهانه اینکه 
این موضوع در حیطه اختیارات من نیست از بار مسئولیت 
شانه خالی کند، افزود: باور کنید بخش عمده ای از مشکلات 
استان در صورت توجه دقیق مدیران و مسئولان به وظایف و 
مسئولیت هایشان در همین استان قابل حل بوده و بخشی نیز 
با همدلی، هم افزایی و در کنار هم قرار گرفتن تمام نیروها و 

توانها در سطح استان قابل رفع است. رئیس قوه قضائیه با 
تاکید بر اینکه موضوعات و مسائل موجود در استان گلستان 
از جمله پتروشیمی گلستان، خلیج گرگان، روستای 
زیارت، منطقه آشوراده، پرونده موج های آبیگنبدکاووس 
و... موضوعات و مسائلی چندوجهی محسوب می شوند، 
خاطرنشان کرد: بنده حاضرم هر اختیار و منابعی که رئیس 
کل دادگستری استان نیاز داشته باشد را به وی بدهم اما 
این نباید مانع از همت گماردن برای حل مساله در داخل 
استان و با نگاهی چندبعدی شود. اژه ای با اشاره به اینکه 
برخی از مسائل استان گلستان صرفا حقوقی نیست، ادامه 
داد: ما حتی اگر در برخی از موارد در استان گلستان مشکل 
حقوقی را حل کنیم تازه مسائل بزرگتر و پیچیده تری پیش 
روی ما قرار می گیرد و این یعنی ما باید به سمت حل مساله 
به صورت هم افزایی نهادها برویم. رئیس قوه قضائیه با بیان 
اینکه به لطف خدا امروز که هر سه قوه مدعی انقلابی گری 
و خدمت به مردم هستند باید از همدلی موجود بهره ببریم، 
تصریح کرد: توصیه من این است که بنشینید و راهکارها را 
به کمک هم با نگاهی مثبت به آینده استان و کشور بررسی 
کنید و راه حل ها را خودتان کشف کرده و از ما برای اجرای 
آن کمک بگیرید. اژه ای از طرح مسائل ویژه استان گلستان 
در جلسه سران قوا خبر داد و تاکید کرد: از ابتدای روی کار 
آمدن آقای رئیسی تا به امروز به جز یک مورد بدون استثنا 
هفته ای یک بار سران قوا با یکدیگر جلسه گذاشته و مسائل 
کلان کشور و استان ها را بر اساس مشاهدات عینی هر سه 

طرف بررسی می کنیم.

آرمان ملی: مذاکرات احیای برجام در هتل کوبورگ وین 
طی روزهای گذشته همچنان ادامه داشته و طرفین برجام در 
کارگروه های مختلف در صدد کاهش اختلافات و رسیدن به 
نقاط اشتراک جهت دستیابی هر چه سریع تر به توافق هستند. 
این درحالی ست که تحولات حول محور توافق هسته ای هم 
ادامه دارد و از دیدار و گفت وگو ها گرفته تا نوع موضع گیری ها و 
اظهارنظرها می توان فهمید که همه در تلاشند تا این توافق به 
هر نحو ممکن از این شرایط خارج گشته و احیا گردد. هر چند 
که در این میان آمریکایی ها چندی پیش طبق روال گذشته 
خود برخی تحریم ها را بر علیه اشخاص و شرکت  های ایرانی 
اعمال کردند اما این اتفاقات نیز نتوانسته بر مذاکرات وین 
تاثیرگذار باشد و طرفین سخت مشغول مذاکره برای رسیدن 
به متنی مشترک برای مبنا قرار دادن آن در مذاکرات هستند. 
آنطور که مقامات بین المللی نیز می گویند همه طرف ها عزم 
خود را برای رسیدن به توافق جزم کرده اند و حتی آمریکایی 
که عضو برجام نیست هم از یکشنبه هفته گذشته به وین آمده 
تا مذاکرات و نتایج آن را پیگیری کند. این در حالی ست که 
پیش از این ایران دو سند برای مذاکره به طرف دیگر ارائه داده 
بود که اخیراً اروپایی ها با پیشنهادات ایران موافقت کرده اند 
و این خود می تواند گامی رو به جلو تلقی شود. با این حال 
مقامات کشورمان همواره گفته اند که اگر تحریم ها برداشته 
شود ما هم به تعهدات خود باز خواهیم گشت. چنانکه در 
گفت وگوی حسین امیرعبداللهیان وزیر امورخارجه کشورمان 
با آنتونیو گوترش دبیر کل سازمان ملل به این نکته تاکید 
شده که ما دو متن را در موضوع لغو تحریم ها و هسته ای 
ارائه داده ایم. این متون منطبق بر برجام است و مطالبه ای 
فراتر از برجام مطرح نکرده ایم و در عین حال هیچ تعهدی نیز 
فراتر از برجام نمی پذیریم. این در حالی است که گرچه گفته 
می شود اروپایی ها به دلیل برخی تعلل در مذاکرات بر کندی 
آن افزوده اند اما مذاکرات در مسیر رو به جلویی پیش می رود. 
در این خصوص علی باقری رییس هیات مذاکره کننده ایران 
در وین در توئیتی نوشت: گفت وگوهای فشرده، هم در سطح 
کارشناسی و هم مذاکره کنندگان ارشد ادامه دارد. با روسای 
هیأت های انگلیس، فرانسه، آلمان، روسیه، چین و اتحادیه 
اروپا تبادل نظر کردم. کارشناسان هم به کار روی متون ادامه 
می دهند. چند روز گذشته نشان داد که اگر همه جدی تعامل 
کنند، امکان پیشرفت وجود دارد.« حال باید دید که مذاکرات 

در آینده چه نتایجی در بر خواهد داشت. 
  از ادامه مذاکرات تا کمیسیون مشترک

مذاکرات در  روزهای هفتم و هشتم نیز ادامه یافته 
و  هیات های مذاکره کننده ایران و ۱+۴ در هفتمین روز 
مذاکرات وین به رایزنی های دوجانبه و چندجانبه در سطوح 
کارشناسی و سیاسی ادامه دادند. بر خلاف فضاسازی 
رسانه های غربی روند مذاکرات و در پشت درهای بسته 
آرام، اما رو به جلو پیش می رود. بر اساس آخرین اطلاعات 
با وجود تلاش رسانه های خارجی برای ایجاد جو منفی و 

فشار به ایران در روزهای گذشته، مذاکرات در روندی مثبت 
ادامه دارد و طرف ها توانسته اند در برخی موضوعات در 
متن پیش نویس پیشرفت هایی به دست آورند. همچنین 
گفته می شود، رایزنی های خوب بانکی در حاشیه مذاکرات 
در حال انجام است. این رایزنی ها در زمینه همکاری های 
پولی و بانکی با بخش خصوصی و برخی بانک های اروپایی 
صورت گرفته است. قرار است این رایزنی ها برای یافتن 
راهکارهای عملیاتی، در آینده ادامه یابد.  این در حالی ست 
که منابع نزدیک به مذاکرات اعلام کردند که گفت وگوها 
پس از وقفه ای حدود ۱۰ روزه از سر گرفته می شود. با وجود 
جوسازی برخی مقامات اروپایی و رسانه های این کشورها در 
چند هفته گذشته، دو طرف توانسته اند به نقاط مشترک قابل 
توجهی دست یابند.  هیأت های سه کشور اروپایی در حالی 
برای مشورت به پایتخت های خود بازمی گردند که در متون 
مذاکراتی، پیشرفت های مهمی به دست آمده است. با این حال 
پس از نشست روز هفتم در روز پنج شنبه؛ جمعه نیز هیأت 
ها در روز هشتم به مذاکره پرداختند و این بار هیأت های 
مذاکره در قالب کمیسیون مشترک برجام با حضور معاونین 
وزرای خارجه تشکیل جلسه دادند و مذاکرات درحالی آغاز 
شد که دو طرف به پیشرفت هایی در رابطه با رفع اختلافات 
در متن مذاکرات دست یافتند.  طرفین توانستند در این دور از 
مذاکرات از سطح اختلافات خود بکاهند و به پیشرفت هایی در 
متون مذاکراتی دست یابند.. هر چند منابع نزدیک به مذاکرات 
اعلام کردند که در این رابطه به پیشرفت هایی دست یافته اند 
اما برای اینکه بگوییم دو طرف بر سر یک متن پیش نویس به 
تفاهم رسیده اند تا مذاکرات بر سر آن را به طور جدی شروع 
کنند هنوز خیلی زود است. در این دور از مذاکرات ایران و ۴+۱ 
به پیش نویس جدیدی که در آن نظرات ایران اعمال شده 
است، دست یافتند که در صورت نهایی شدن، این متن مبنای 
رایزنی های آتی قرار خواهد گرفت. منابع نزدیک به مذاکرات 
اعلام کردند که گفت وگوها پس از وقفه ای حدود ۱۰ روزه از 
سر گرفته می شود. هیات مذاکره کننده ایران شب گذشته به 

کشور باز گشت. 
 ارزیابی مذاکرات

رییس هیات مذاکره کننده ایران در وین گفت: بعد از یک 
وقفه چند روزه، مذاکرات را ادامه خواهیم داد. علی باقری کنی 
معاون سیاسی وزارت خارجه در صفحه شخصی خود در 
توئیتر نوشت: » پس از رایزنی ها با دیگر هیات ها، بعد از ظهر 
روز گذشته من و انریکه مورا برای ارزیابی وضعیت و بحث 
درباره مسیر پیش رو، دیدار کردیم. این هفته پیشرفت خوبی 
داشتیم.  جمعه کمیسیون مشترک خواهیم داشت و بعد از 

یک وقفه چند روزه، مذاکرات را ادامه خواهیم داد.«
 واکنش مورا

انریکه مورا، معاون مسئول سیاست خارجی اتحادیه اروپا 
روز جمعه در کنفرانسی خبری گفت: ایالات متحده بخش 
مهمی از مذاکرات وین است. مذاکرات وین برای بازگرداندن 

آمریکا به برجام انجام می گیرد. هیچ دیدار مستقیمی بین 
ایران و ایالات متحده اتفاق نخواهد افتاد.

 قطعنامه حقوق بشری علیه ایران 
گرچه در وین مذاکرات احیای برجام در جریان است 
اما در نیویورک اتفاقات دیگری رخ می دهد. چنانکه مجمع 
عمومی سازمان ملل متحد با مطرح کردن اتهامات ضدایرانی 
قطعنامه ای در محکومیت »وضعیت حقوق بشر در ایران« 
تصویب کرد. این قطعنامه دیروز پنجشنبه ۱۶ دسامبر )۲۵ 
آذر( که طبق روال هر سال توسط کانادا به سازمان ملل ارائه 
شده بود با آرای ضعیف ۷۸ رای موافق، ۳۱ رای مخالف و ۶۹ 
رای ممتنع تصویب شد. انگلیس، فرانسه، آلمان، کانادا، رژیم 
صهیونیستی، عربستان سعودی و بحرین برخی از حامیان این 
قطعنامه بودند. قطعنامه ضدایرانی سازمان ملل پیشتر در ماه 
نوامبر )۲۶ آبان( در کمیته سوم مجمع عمومی سازمان ملل 
به تصویب رسیده بود. از اوایل دهه ۱۹۸۰ قطعنامه هایی درباره 
»وضعیت حقوق بشر ایران« به مجمع عمومی سازمان ملل 
ارائه و تصویب شده است. این در حالی است که قطعنامه های 
مجمع عمومی سازمان ملل متحد همانند شورای امنیت 
الزام آور نیست و صرفا جنبه توصیه ای دارد. ایران همواره به 
چنین قطعنامه هایی که بدون توجه به نقض حقوق بشر در 
کشور های اروپایی و آمریکا تصویب می شود واکنش نشان 
داده و آن ها را به غنوان استفاده ابزاری از موضوع حقوق بشر 

محکوم کرده است.
 تعیین ضرب الاجل غیرعملی است

پس از طولانی شدن روند مذاکرات و اینکه غربی ها دیده اند 
نمی توانند مذاکرات را به سمت و سوی دیگری هدایت کنند 
از دریچه آژانس وارد شده اند و از تعیین ضرب الاجل برای 
ایران در جهت همکاری با آژانس خبر داده اند. با این حال 
مدیر کل آژانس بین المللی انرژی اتمی  اظهار داشت: با 
ایران به پیشرفتی درخصوص تاسیسات کرج و دوربین هایش 
دست یافتیم. رافائل گروسی درخصوص ممانعت ایران از به 
اشتراک گذاری تصاویر دوربین های نظارتی در ایران گفت: 
درست لحظه ای که توافقی حاصل شود، این تصاویر با ما به 
اشتراک گذاشته خواهند شد. یکی از ایده ها این است توافق 
زمانی حاصل می شود که تحریم ها برداشته شوند. وی افزود: 
یک چیز فراموش نشود. این توافقی بین آژانس بین المللی 
انرژی اتمی و ایران است. زمانی که ایران و آژانس به توافق 
برسند، ما به این اطلاعات دسترسی پیدا خواهیم کرد. فرض 
ما هنگام انعقاد این توافق این بود که تفاهم میان ایران و آژانس 
در زمان رفع تحریم ها حاصل خواهد شد اما باز درخصوص این 
مسئله نیز باید عده ای در مذاکراتی دیگر تصمیم گیری کنند. 
وی ادامه داد: من تا به حال نشنیده ام که کسی از میان طرف 
آمریکایی از توافق ما با ایران ناخشنود باشد. وی تصریح کرد: 
ما داریم تلاش می کنیم تا بر روی مشکلات برجسته تمرکز 
کنیم. ما سعی نداریم ضرب الاجل تعیین کنیم چراکه تعیین 

ضرب الاجل غیرعملی است.

»آرمان ملی« مذاکرات احیای برجام در وین را بررسی می کند 

توافق بر سر »پیش نویس جدید«
علی باقری: پیشرفت خوبی داشتیم    انریکه مورا: دیدار مستقیمی بین ایران و آمریکا رخ نخواهد داد  ادامه مذاکرات با وقفه 1۰ روزه          

 محور مذاکرات 
رفع تحریم هاست

خطیب نماز جمعــه تهران تاکید 
کرد: محور مذاکرات رفع یکپارچه 
تحریم هـــا و تعهد پــــــذیر کردن 
طرف های اروپایی و آمریکایی بوده 
و اکنون طرف های برجامی باید از 
حضور ایران به رغم عهدشکنی آنها 
در مذاکرات استقبال کنند. حجت 
الاسلام علـی اکبـــری اظهار داشت: 
مذاکرات در حال انجام است و دور 
جدید آن بــا هدف رفع تحریم ها با 
قدرت شروع شده، تیم ایرانی با قوت 
و ابتکار وارد میدان شده و طرف های 
مقابل سعی دارند با دنبال کردن خط 
تحریف و ایجاد تشنج هایی در داخل 
تمرکز هیات ایرانی را بر هم بریزند 
که موفق نخواهند شد. طرف های 
برجامی باید از حضــــور ایران در 
مذاکرات به رغــــم عهدشکنی آنها 
استقبال کنند. محـور مذاکرات رفع 
یکپارچه تحریم ها و تعهد پذیر کردن 
اروپایی ها و آمریکایی ها است. برخی 
از مواضع آمریکایی ها که بر زبان آنها 
جــاری مــی شود و لـــحن تهدید 
دارد بیشتر شبیه طنز می باشد. آنها 
خودشان هم می دانند که هیچ غلطی 

نمی توانند بکنند.


